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ACTA NÚM. 6/2024 

 
El dia 21 de maig de 2024 a les 11:02 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es reuneix 

el Consell de Comú en sessió ordinària tradicional, anomenada Consell de Dilluns de 

Quinquagèssima, Fustamenta i Ordinacions, per donar curs a tot allò que sigui 

convenient per a la bona administració de la parròquia.  

El Sr. Cònsol comenta que és un Consell Sabut important, ja que és un dels Consells 

més antics de la parròquia de Canillo. De fet en aquest Consell de Comú Sabut el que 

es feia, era gestionar i atorgar els drets de fustamenta, que vol dir la talla d’arbres per 

construccions als boscos de la parròquia i es feia el 50è dia després de Pasqua, que per 

això es diu Quinquagèssima o Sancogesma. Anteriorment és l’origen, que vol dir els 50 

dies després de Pasqua i històricament sempre els Consells de Comú tenien un 

solapament o complementarietat amb les festes religioses. Per aquest motiu, després 

de Pasqua, als 50 dies, que vol dir Pentecostes, aquest és el seu origen. De fet, hi ha 

un llibre d’actes, on només s’ajuntaven les actes d’aquest Consell, i això des del S.XVII 

fins a l’any 2008. Per tant, es tracta d’un Consell important. 

El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a la sessió de Consell tant als 
Consellers de Comú, com a les persones, com als mitjans de comunicació presents així 
com als mitjans que estan connectats i a tots els ciutadans que segueixen el Consell per 
streaming.  
 
 
La secretària general dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
1. Aprovació de l’acta de Consell de Comú de data 27 de març de 2024. 
2. Proposta i aprovació, si escau, de diferents convenis de la Comissió d’Obres i 
Embelliment, i facultar a qualsevol d’ambdós cònsols a la seva signatura. 
3. Proposta i aprovació, si escau, d’uns suplements de crèdit de la Comissió de 
Finances, Tràmits i Sistemes d’Informació i de la Comissió d’Obres i Embelliment. 
4. Proposta i aprovació, si escau, d’unes adjudicacions de la Comissió de Promoció 
Turística i Comercial i de la Comissió de Gestió d’Infraestructures i Via Pública. 
5. Proposta i aprovació, si escau, de la modificació de l’Ordinació reguladora de l’accés 
motoritzat i/o rodat al medi natural de la parròquia de Canillo. 
6. Facultar a l’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font, cònsol major de la parròquia de Canillo, a 
signar el “Hosting Contract”, en cas que la candidatura als Campionats del Món d’Esquí 
Alpí Andorra 2029 sigui la guanyadora. 
7. Proposta i aprovació, si escau, de la modificació de l’Ordinació pressupostària del 
Comú de Canillo de l’exercici 2024.  
8. Informar dels acords presos en les Juntes de Govern de data 20 i 27 de març, 3, 10, 
17 i 24 d’abril i 2 i 8 de maig de 2024. 
9. Altes informacions: 
 

- Plaça de Montaup 
- Plaça del Prat del Riu 

 
Sota la presidència de l’Honorable Sr. Jordi Alcobé Font, cònsol major, i amb 
l’assistència dels Honorables membres de la Corporació que es relacionen a 
continuació:  
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Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Silvia Mandicó Garcia 
Misericòrdia Torres Sedó 
Sebastià Plaza Carrasco 
Alexander Cesare Kinchella 
Joan Antoni Rodríguez Angrill 

 

 

Han excusat la seva absència: l’Hble. Sr. Miquel Casal Rossell, l’Hble. Sra. Laura Riba 
Alcobé i l’Hble. Sra. Cristel Torres Mariojouls. 

 

Secretària general: 

Meritxell Moya Delgado 

 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
data 24 de novembre de 2011; 
 
Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 

1. Aprovació de l’acta de Consell de Comú de data 27 de març de 2024. 

 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé demana si hi ha alguna consideració a fer a l’acta de Consell de 
Comú de data 27 de març de 2024, i no havent-hi cap consideració al respecte, es 
procedeix a la votació de la mateixa, la qual és aprovada per assentiment.  
 

 

2. Proposta i aprovació, si escau, de diferents convenis de la Comissió d’Obres i 

Embelliment, i facultar a qualsevol d’ambdós cònsols a la seva signatura. 

 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font cedeix la paraula al president de la Comissió d’Obres i 
Embelliment, perquè faci l’exposició del present punt. 
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L’Hble. Sr. Sebastià Plaza Carrasco comenta que es tracta d’un conveni entre el Comú 

de Canillo i els Srs. Cebolla i Soriano per la segregació a favor del Comú d’una porció 

de terreny de 3,27m2 del Prat de la Muntada. Es tracta d’un tram per millorar 

l’accessibilitat als veïns i fer les voravies corresponents a la ctra. de Prats. 

 

L’Hble. Sr. Plaza procedeix dient que hi ha un segon conveni entre el Comú de Canillo i 

la Comunitat de propietaris de l’edifici Prat de la Muntada per la segregació a favor del 

Comú de Canillo d’una altra porció de terreny de 60,49m2, en el mateix sentit que 

l’anterior conveni és la continuïtat de la vorera i la millora de l’accessibilitat per a vianants 

de la ctra. de Prats a la Muntada.  

 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé reprèn la paraula i comenta que amb aquests convenis es podrà 

dur a terme aquesta obra important pel trànsit de les persones en aquesta zona 

conflictiva.  

 

El Sr. Cònsol demana si hi ha alguna objecció o observacions a fer al respecte, si no és 

així es procedeix a la votació. La proposta és aprovada per unanimitat. 
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Seguidament es transcriu el contingut dels convenis esmentats anteriorment: 
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3. Proposta i aprovació, si escau, d’uns suplements de crèdit de la Comissió de 

Finances, Tràmits i Sistemes d’Informació i de la Comissió d’Obres i Embelliment. 

 
L’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font cedeix la paraula al president de la Comissió de Finances, 
Tràmits i Sistemes d’Informació i al president de la Comissió d’Obres i Embelliment per 
exposar el present punt. 
 
L’Hble. Sr. Joan Antoni Rodríguez diu que pel que fa al suplement de crèdit de les primes 
d’assegurances, vista la insuficiència de la partida pressupostària de primes 
d’assegurances es vol procedir a incrementar amb un import de 6.500€ aquesta partida, 
per donar cabuda a la compra de maquinària i nous vehicles que finalment es faran 
durant aquest any 2024. 
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L’Hble. Sr. Sebastià Plaza comenta que es tracta d’un suplement de crèdit per fer front 
a les despeses generades durant l’hivern 2023-24 de la treta de neu. I l’altre suplement 
de crèdit és per l’adquisició d’un camió equipat per la neteja d’aparcaments, atès que el 
Comú té molts aparcaments a netejar i com només es té un es vol complementar aquest 
equipament per tenir més efectius i ser més eficients amb aquests treballs. 
 
El Sr. Cònsol agraeix les intervencions dels consellers, Hbles. Srs. Rodríguez i Plaza, i 
es procedeix a l’aprovació d’aquestes propostes, les quan són aprovades per unanimitat.  
 
Seguidament es transcriu l’informe del Departament de la Comissió de Finances, 
Tràmits i Sistemes i l’Informe d’Intervenció del suplement de crèdit per a fer front a les 
despeses derivades de les primes d’assegurances: 
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Seguidament es transcriu l’informe del Departament de la Comissió de Gestió 
d’Infraestructures i Via Pública i l’Informe d’Intervenció del suplement de crèdit per a fer 
front a les despeses derivades de la necessitat de la compra d’un camió equipat amb 
pala llevaneus, saladora i una màquina fregadora per aparcaments: 
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4. Proposta i aprovació, si escau, d’unes adjudicacions de la Comissió de 

Promoció Turística i Comercial i de la Comissió de Gestió d’Infraestructures i Via 

Pública. 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font cedeix la paraula al president de Promoció Turística i 
Comercial i al president de la Comissió d’Obres i Embelliment per exposar la present 
proposta. 
 
L’Hble. Sr. Alexander Cesare Kinchella diu que la present adjudicació del concurs 
nacional de caràcter ordinari és per la concessió de l’ús privatiu d’un espai públic per a 
la instal.lació de l’activitat del jumping, emmarcada en l’explotació del Pont Tibetà de la 
parròquia de Canillo. S’han presentat al concurs dos empreses: Andorra Management 
Ski Area i Que Salti la Padrina, considerant les dues propostes i en aplicació de les 
clàusules del plec de bases, així com la major puntuació obtinguda, s’acorda adjudicar 
la concessió a l’empresa Andorra Management Ski Area. Aquesta proposta inclou un 
pla de millores basat en activitats d’aventura, en un futur, un salt pendular i potser una 
tirolina i amb una inversió bastant més elevada que l’altra empresa. Finalment comentar 
que s’està treballant per portar tots els serveis necessaris perquè l’activitat del jumping 
pugui estar operativa aquest estiu.  
 
L’Hble. Sr. Sebastià Plaza comenta que es tracta d’una adjudicació per l’adquisició d’un 
vehicle 4x4, equipat amb pala frontal i saladora per la treta de neu. S’han presentat 3 
empreses i la resultant ha estat Toyota Motors, atès que pressupostava un vehicle més 
equipat i amb una potència i amb unes prestacions millors.  
 
Finalitzades les intervencions dels Hbles. Srs. Kinchella i Plaza el Sr. Cònsol agraeix les 
seves intervencions i comenta que d’aquesta manera tindrem més vehicles per realitzar 
la treta de neu de la parròquia de Canillo de manera més eficient i alhora també celebra 
l’adjudicació d’aquesta activitat, del jumping, que ha d’ésser un referent també del Pont 
Tibetà que volem posicionar de nou aquesta infraestructura com un atractiu turístic en 
permanent evolució i interès i serà un atractiu nou que tindrà molt èxit, perquè 
complementa l’oferta turística d’aquesta zona, alhora amb un producte innovador i únic 
en el món dels ponts tibetans.  
 
El Sr. Cònsol procedeix a la votació de les presents adjudicacions les quals són 
aprovades per unanimitat.  
 

Seguidament es transcriu l’informe del Departament de Promoció Turística i Comercial 
i l’Informe d’Intervenció de l’adjudicació del concurs nacional, amb caràcter ordinari, per 
adjudicar la concessió de l’ús privatiu d’un espai públic per a la instal·lació d’un servei 
d’activitats d’aventura en alta muntanya, emmarcats a l’explotació del Pont Tibetà de 
Canillo: 
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Seguidament es transcriu l’informe del Departament de Gestió d’Infraestructures i Via 
Pública i l’Informe d’Intervenció de l’adjudicació del concurs nacional pel 
subministrament d’un vehicle pick up 4x4 equipada per la treta de neu: 
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5. Proposta i aprovació, si escau, de la modificació de l’Ordinació reguladora de 

l’accés motoritzat i/o rodat al medi natural de la parròquia de Canillo. 

 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font comenta que es tracta d’una modificació per modificar 

l’Ordinació de l’any 2013, aprovada en Consell de Comú, referent a la regulació de 

l’accés motoritzat i rodat dels espais naturals i camins de la parròquia de Canillo. En 

aquest cas hem considerat convenient actualitzar aquesta normativa, doncs, afegint o 

incrementant el grau de protecció d’alguns camins i alhora buscar sempre compatibilitzar 

l’ús turístic i excursionista de l’ús ramader i veïnal i també de l’ús d’oci pels ciutadans. 

Cada cop més les muntanyes de Canillo i Andorra estan més concorregudes per 

excursionistes. També hi ha la pràctica ramadera del bestiar d’alta muntanya i activitats 

esportives organitzades amb accés motoritzat. Per aquest motiu ens convenia 

aprofundir amb l’Ordinació actual, perquè entenem que només fent compatibles aquests 

usos, la muntanya podrà ser protegida i alhora gaudida pels seus visitants. En aquest 

cas, respecte a l’Ordinació del 2013 s’incorporen unes modificacions per compatibilitzar 

aquests usos, en particular citaré algunes: es reforcen les pràctiques prohibides a l’alta 

muntanya pel que fa a motocicletes que no siguin de trial, de fet l’accés rodat amb motos 

no de trial s’entén enduro o motocròs o altres està prohibit, llevat les motos de neu a 

l’hivern que estan autoritzades sempre i quan vagin sobre el mantell nival no per altres 

zones que no hi hagi neu, però en general a l’estiu les motos de trial estan autoritzades, 

excepte en una sèrie de camins que estan prohibides, això també és nou en aquesta 

Ordinació. S’inclou una llista de camins d’alta muntanya concorreguts i turístics amb els 

quals no s’hi pot accedir amb moto de trial ni amb qualsevol altre vehicle, excepte amb 

l’ús ramader quan els propietaris de bestiar hi puguin accedir per anar a veure el seu 

bestiar, excepte també cossos especials o vehicles del Comú per poder accedir per 

temes de seguretat o protecció i també amb l’ús veïnal, si algun veí, propietari en alguna 

de les valls de Canillo vol arribar-hi a la seva borda o propietat també hi podrà accedir 

amb la seva moto de trial si ho considerés oportú. Però, en general, fora d’aquests 

àmbits concrets d’exclusió està prohibit accedir amb moto de trial o amb moto en general 

en aquests camins prohibits. També es posa una limitació d’exclusió als vehicles amb 

matrícula estrangera, entenem cada cop més a Andorra s’ha convertit en un destí quasi 

turístic de practicar moto en alta muntanya, atès que l’espai a l’estat veí del Sud o en 

concret a Catalunya hi ha molts llocs, acostumem a tenir visitants estrangers per dur a 

terme aquesta activitat d’oci a la muntanya i entenen que això no és compatible amb l’ús 

de protecció a la natura i també de la preservació de la tranquil·litat dels excursionistes 

i es produeixen aquestes pràctiques en tota la parròquia, en camins prohibits i no 

prohibits. També s’estableixen una sèrie de regulacions per possibilitar que en cas 

d’esdeveniments organitzats o esportius es pugui utilitzar, cas per cas, pel Comú de 

Canillo aquestes pràctiques, amb accés motoritzat. És a dir, si hi ha un esdeveniment 

que es requereix utilitzar algun camí de Canillo que estigui prohibit o no prohibit d’alta 

muntanya per fer un esdeveniment esportiu i que requereixi la presència de vehicle 

motoritzat, també es regulen com han de ser aquestes autoritzacions, amb quines 

condicions, com per exemple una fiança que s’ha de dipositar al Comú de Canillo per a 

després restaurar si convé o restablir o netejar aquest accés si s’ha autoritzat i no hi ha 

el seguiment oportú i pertinent per part dels organitzadors. Per concloure, es vol regular 

millor l’accés motoritzat, es vol ampliar els casos i compatibilitzar els usos actuals, 

ramaders, excursionistes i veïnals dels camins de la parròquia de Canillo i quelcom que 
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m’he descuidat de comentar és que les bicicletes sí que estan autoritzades, tant 

elèctriques com amb tracció personal. Per tant, no hi ha cap impediment per les 

bicicletes, pensem que és una pràctica que s’ha de potenciar, conduir bé i per aquest 

motiu si no hi ha alteracions en el medi i incompatibilitats, que de moment, no les hem 

vist, autoritzaríem, perquè no estaven prohibides, les bicicletes en camins de muntanya. 

Es tracta d’una Ordinació important i escau, avui, en el Consell Sabut de Sancogesma 

proposar-la a les portes d’una temporada d’estiu que esperem que sigui profitosa i 

exitosa per a tots.  

 

Finalitzada la seva intervenció el Sr. Cònsol comenta si algun conseller té alguna 

aportació o objecció, no sent així es procedeix a la votació de la proposta d’Ordinació, 

la qual és aprovada per unanimitat.  
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Seguidament es transcriu l’Ordinació reguladora de l’accés motoritzat i/o rodat al medi 

natural a la parròquia de Canillo: 
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6. Facultar a l’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font, cònsol major de la parròquia de Canillo, 

a signar el “Hosting Contract”, en cas que la candidatura als Campionats del Món 

d’Esquí Alpí Andorra 2029 sigui la guanyadora. 

 

El Sr. Cònsol comenta que es tracta d’un punt molt senzill. Com tots sabeu, Andorra 

s’ha posicionat amb la seva candidatura per poder organitzar els Campionats del Món 

d’Esquí Alpí a l’any 2029. El resultat d’aquesta candidatura es coneixerà el seu èxit o no 

el dia 4 de juny, a Reikiavyk, Islàndia. Concorren tres concursants per a aquests 

mundials, i en el cas que Andorra sigui guanyadora i així ho esperem tots, el cònsol 

major de Canillo, en aquest cas, ha de signar un contracte per organitzar aquest 

esdeveniment i per tal de dur a terme aquesta signatura s’ha de facultar al cònsol major 

i el ple del Comú de Canillo ha de validar-ho. Per tant, esperant que sigui un resultat 

d’èxit i molt esperat, demano als consellers que em facultin per la signatura d’aquest 

contracte. No havent cap objecció per part dels presents, es vota la proposta la qual és 

aprovada per assentiment.  

 

 

 

7. Proposta i aprovació, si escau, de la modificació de l’Ordinació pressupostària 

del Comú de Canillo de l’exercici 2024. 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font cedeix la paraula al president de la Comissió de Finances, 
Tràmits i Sistemes d’Informació per exposar la present proposta.  
 
L’Hble. Sr. Joan Antoni Rodríguez Angrill exposa que es proposa una modificació de 
l’Ordinació Pressupostària en un punt concret que fa referència als vals de comanda i 
es proposa incrementar el llindar d’autorització de despesa de 500€ a 1.000€. Aquesta 
actualització ve motivada perquè després de 12 anys amb un llindar de 500€, amb varis 
anys d’inflació i juntament al fet de donar agilitat als diferents departaments del Comú 
es proposa l’esmentada modificació incrementant el llindar de 500€ a 1.000€. 
 
El Sr. Cònsol agraeix la intervenció de l’Hble. Sr. Rodrïguez i afegeix que s’espera 
d’aquesta manera tenir més agilitat en els procediments interns i més celeritat també en 
les adjudicacions. Es procedeix a la votació de la proposta, la qual és aprovada per 
assentiment.  
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Seguidament es transcriu l’informe d’Intervenció de la modificació de l’Ordinació 

pressupostària del Comú de Canillo de l’exercici 2024: 
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8. Informar dels acords presos en les Juntes de Govern de data 20 i 27 de març, 3, 

10, 17 i 24 d’abril i 2 i 8 de maig de 2024. 

 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé informa de les actes aprovades i ratificades de Junta de Govern 

de dates 20 i 27 de març, 3, 10, 17 i 24 d’abril i 2 i 8 de maig de 2024, les quals han 

estat informades degudament a tots els consellers de Comú i demana que si hi ha alguna 

objecció al respecte la poden realitzar en aquesta sessió de Consell de Comú.  

 

 

I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la 
sessió a les 11:28 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de 
tot allò esdevingut. 
 
 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú       
La secretària general   El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado   Jordi Alcobé Font 
 


